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گفــت و گــو

خبــــر
ناطق نوری روایت کرد:

چرا بیت رهبری در جماران 
مستقر نشد؛ به جمهوری آمد؟

ابتدا خدمت  همان  از  من  ملی:  آرمان 
رهبرمعظم انقلاب بودم. علی اکبر ناطق نوری 
در کتاب خاطرات خود به این ۳ پرسش پاسخ 
می دهد که در ادامه می خوانید: یکی از مباحثی 
که در آغاز مسئولیت جدید رهبرمعظم انقلاب 
قابل توجه بود بحث مکان استقرار ایشان بود. 
پیشنهاد بعضی این بود که آقا به جماران تشریف 
ببرند و از همان تشکیلات و امکاناتی که حضرت 
امام داشتند استفاده کنند. من خودم به دو دلیل 
معتقد بودم که ایشان به جماران یا منظریه 
تشریف ببرند. یکی به لحاظ امنیتی بود. زیرا در 
تمام دوران جنگ، شهر تهران به راحتی بمباران 
و موشک باران می شد اما جماران پای کوه قرار 
داشت. لذا پرواز و مانور در آنجا خیلی سخت بود. 
دوم اینکه چون رهبری علی الدوام و شب و روز در 
محل سکونتشان هستند از نظر آب و هوایی هم 
باید جای مناسبی داشته باشند. البته آقا به جهت 
عاطفی و احترام نسبت به حضرت امام و احمدآقا، 

جماران را نپذیرفتند. 
 چرا مرکز شهر؟

همچنین اردوگاه شهید باهنر در منظریه تهران 
را قبول نکردند و فرمودند اولا این قدر بالا و دور 
از مردم نمی خواهم بروم. ثانیا آموزش و پرورش 
و فرهنگیان و دانش آموزان دلشان به همین 
اردوگاه خوش است و من راضی نیستم که حالا 
این را بگیرم. خودشان فرمودند: در همین منطقه 
ریاست جمهوری می مانیم چون اینجا مسئولان، 
مجلس، دولت و قوه قضائیه در دسترس هستند. 
در ضمن مثل بقیه مردم داخل شهر هستیم و 
از حیث حفاظت هم منطقه حفاظت شده است 
و مشکل خاصی ندارد و حفاظت جدیدی هم 

نمی خواهد. 
 عبدا... نوری یا ناطق نوری؟

از ابتدا بحث بود که رئیس دفتر ایشان که 
باشد؟ عده ای به طور طبیعی می گفتند: احتمالا 
آقای ناطق نوری است که مورد اعتماد ایشان 
است و کار اجرایی هم کرده است. ارتباطش با 
علما زیاد است و روابط عمومی اش هم خوب 
است. بعضی ها هم می گفتند: ناطق نوری مردم را 
خوب می شناسد و می داند مجلس یعنی چه؟ قوه 
قضائیه و دولت یعنی چه؟ بعضی هم می گفتند 
ناطق نوری منتسب به جناح خاصی است، در 
این صورت دفتر آقا جناحی می شود. بعضی 
هم از جناح مقابل، آقای عبدا... نوری را پیشنهاد 
می دادند. مرحوم حاج احمدآقای خمینی جمع 
بین هر دو کرد. خدا رحمتش کند آمد پیش آقا و 
گفت: پیشنهاد من این است که شما آقای ناطق 
نوری و آقای عبدا... نوری را بیاورید. هر دو هم 
نوری هستند. منتهی یکی نور اصفهان و دیگری 
نور مازندران که از دو جناح موجود می باشند و 

کسی هم دیگر حرفی نمی زند. 
 ملاک انتخاب رئیس دفتر

یک روزی که من خدمت آقا بودم فرمودند: 
دیگر چه کسانی به ذهن شما برای مسئولیت 
دفتر می رسد؟ من اینجا فهمیدم که ایشان بنده و 
یا عبدا... نوری را به اعتبار همان جناحی بودن به 
مصلحت نمی داند. چون ایشان وقتی رهبر شدند 
به مزاج عده ای سازگار نبود. رادیوهای بیگانه هم 
خیلی جوسازی می کردند و در داخل هم بعضی 
دامن می زنند و اگر رئیس دفتر ایشان هم فردی 
جناحی مثل من می شد جوسازی ها افزایش 

می یافت. 
روزی خدمت آقا بودیم ایشان فرمودند: این 

آقای محمدی گلپایگانی چطور است؟
آقا قبلا در عقیدتی سیاسی نیروی هوایی 
ارتش با ایشان مرتبط بودند و ایشان را خوب 
می شناختند و در عمده سفرهایی که آقا داشتند 
آقای محمدی گلپایگانی همراه ایشان بودند. 
از روحیات و خلقیات ایشان، آشنایی و آگاهی 
کامل داشتند. اما دلیل اصلی که باعث شد آقا 
ایشان را به بقیه کاندیداها ترجیح دهند این است 
که هیچ کس نمی تواند ایشان را به جناح خاصی 
نسبت دهد. امروز بعد از ۱۵ سال کسی نمی تواند 
بگوید آقای گلپایگانی مثلا چپی است یا راستی؟ 
اصلا نمی شود ایشان را جناحی دانست. بنابراین 
با توجه به انتظاراتی که از دفتر دارند و مباحثی 
که در دفتر وجود دارد کسی نمی تواند ادعا کند 
که دفتر خطی برخورد کرده است. شیوه انتخاب 
ایشان در آن مقطع و شاید برای همیشه جزو 
بهترین شیوه هاست لذا ایشان را به عنوان رئیس 
دفتر انتخاب کردند و ایشان هم به تدریج با کار 

آشنا شدند. 
 گروه مشاوران رهبری

من از همان ابتدا خدمت رهبرمعظم انقلاب 
بودم و در همان روزهای اول رهبری، گروه مشاوره 
برقرار بود. اسامی اعضای گروه مشاوره عبارت 
بودند از : آقایان مهندس موسوی، باهنر، خاتمی، 
هاشمی رفسنجانی، موسوی خوئینی ها و بنده. 
شاید افراد دیگری هم بودند که الان در خاطر 
ندارم. این جمع هفته ای یک جلسه خدمت آقا 
می رسیدیم و آقا مسائل را مطرح می فرمودند و 
بر روی مسائل مشورت می کردیم. دوستان هم به 
منظور سامان دهی امور، نظر مشورتی خودشان را 
ارائه می دادند. البته کارها هر چه بیش تر جلوتر 
می رفت نقش این گروه مشاوره کمرنگ تر می شد. 

 داماد خلخالی رابط چپ ها با رهبری
من از همان روزهای نخست طبق ارتباطی 
که از قبل وجود داشت. خدمت آقا می رسیدیم 
و نقطه نظرات خود و دیگران را خدمت ایشان 
ارائه می کردم. من منتخب جامعه روحانیت نبودم 
بلکه تلقی بیرون این بود که بنده رابط بین ایشان 
و جامعه روحانیت هستم. حال آنکه بنده بر اثر 
همان ارتباطات قبلی شرفیاب می شدم. از مجمع 
روحانیون مبارز هم آقای شیخ حجت ا... کیان ارثی 
داماد آقای خلخالی، مرتب خدمت آقا می رسید و 
توقعات و انتظارات و نقطه نظرات آقایان مجمع را 

به آقا انتقال می داد. 

آرمان ملی:  حوالی ساعت ۱6 و ۳0 روز یکشنبه اول خرداد 
بود که سرهنگ حسن صیاد خدایی از مدافعان حرم در مقابل 
منزلش در کوچه غلامیان در خیابان مجاهدین اسلام )نزدیک 
میدان بهارستان( و در داخل خودرو ی شخصی اش )پراید سفید 
رنگ( به شهادت رسید. تسنیم آورده است؛ »عوامل ترور که دو 
نفر بودند، پس از این اقدام تروریستی سوار بر موتور محل واقعه را 
ترک کرده اند. با این حال نیروهای امنیتی بر اساس سرنخ هایی 
که وجود دارد در جست وجوی آنان هستند. نماینده دادستانی نیز 
در محل حاضر شد و همه جزئیات و آثار ترور به دقت مورد بررسی 
قرار گرفت. خودروی شخصی شهید نیز به همراه برخی جزئیات 
دیگر برای بررسی های بیشتر به نهادهای انتظامی و امنیتی 
منتقل شده است.  در نهایت حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری، 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت: وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه و نیروی انتظامی 
سرنخ هایی از ضاربان سرهنگ شهید صیاد خدایی پیدا کرده اند 

و به زودی آنان را دستگیر می کنند. 
 هراس رژیم صهیونیستی 

 مشخص است که رژیم صهیونیستی نمی تواند در شهادت 
شهید صیاد خدایی نقشی نداشته باشد. دیروز وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی در گفت وگویی با یک رسانه این رژیم از اظهار 
نظر درباره ترور شهید صیاد خدایی خودداری کرد اما کاظم 
غریب آبادی، دبیر ستاد حقوق بشر کشورمان گفت: »رژیم 
صهیونیستی باید برای اقدامات تروریستی خود پاسخگو باشد. 
ایران همچنان قربانی اصلی تروریسم است. جای بسی تأسف 
است که مدعیان مبارزه با این پدیده شوم، یا ترجیح می دهند 
چشم و گوش خود را بر روی این ترورها ببندند و یا مستقیم 
و غیرمستقیم از تروریست ها حمایت کنند. وحشت رژیم 
صهیونیستی هم قابل توجه است. رژیم صهیونیستی در پی 
شهادت حسن صیاد خدایی در تمامی سفارتخانه های خود اعلام 
آماده باش کرد. به اعتراف شبکه نیوزوات یکی از دلایل نگرانی 
اسرائیل آن است که تهران اعلام کرد، این ترور عبور از خط قرمز 
است و عواقب خاص به خود را داشته و جنایتکاران بهای سنگینی 
بابت آن خواهند پرداخت. به نظر می رسد که صهیونیست ها به 
دنبال آن هستند که زوال و نابودی خود را جلو انداخته و تسریع 
کنند که به چنین اقدامات خرابکارانه و تروریستی دست می زنند. 
چنانکه حساب کاربری توئیتری نور نیوز رسانه نزدیک به شورای 
عالی امنیت ملی نیز در توئیتی آورده است: اقدام تروریستی بعد 

از ظهر یکشنبه در تهران و شهادت سرهنگ پاسدار شهید حسن 
صیادخدایی عبور بدون محاسبه از خط قرمزی است که معادلات 
زیادی را تغییر می دهد. آمران و عاملان این جنایت هزینه 
سنگینی خواهند پرداخت.  »روابط عمومی کل سپاه پاسداران 
نیز در اطلاعیه ای با تبریک و تسلیت شهادت این مدافع سرافراز 
حرم به خانواده معظم وی، تاکید کرده است: اقدام لازم برای 
شناسایی و دستگیری ضارب یا ضاربین، پیش بینی و در حال 

انجام است« .
 امروز؛ مراسم تشییع 

مراسم وداع با پیکر مطهر سردار شهید مدافع حرم »صیاد 
خدایی«  دیروز دوشنبه در معراج الشهدای تهران  با حضور 
جمعی از مردم تهران برگزار  شد. روابط عمومی کل سپاه اعلام 
کرد: »آیین تشییع مدافع سرفراز حرم سرهنگ پاسدار صیاد 
خدایی که روز گذشته در اقدامی تروریستی به شهادت رسید 
. بنابر اعلام روابط عمومی کل سپاه آیین تشییع نیز از ساعت 
۸ صبح امروز)سه شنبه سوم خرداد(، از میدان امام حسین 

علیه السلام در مسیر خیابان ۱۷شهریور برگزار خواهد شد.
 لافِ اشراف اطلاعاتی در غربت! 

پس از اقدام تروریستی بعدازظهر یکشنبه در خیابان مجاهدین 
اسلام تهران که به شهادت حسن صیاد خدایی از مدافعان حرم 
انجامید؛ رسانه ها و برخی افراد در رژیم صهیونیستی مسابقه 
جالبی در تناقض گویی و لاف اشراف اطلاعاتی زدن به راه 
انداخته اند که محصول آن معرکه مضحکی است. تسنیم نوشت، 
پایگاه روزنامه عبری زبان معاریو نوشته این ترور احتمالاً ارتباطی 
به مساله هسته ای نداشته باشد و بیشتر به مسائل امنیتی دایر در 
سوریه مربوط باشد. در همین حال شبکه ۱۳ تلویزیون اسرائیل 
هم مدعی شد فرد ترور شده مسئول انتقال فناوری موشک های 
پیشرفته و دقیق به حزب ا... بوده است. اینتل تایمز دیگر رسانه 
صهیونیستی نوشت: اطلاعاتی که ما از حسن خدایی داریم آن 
است که وی یک سرتیپ)!( سپاه است که سال های اخیر در 
محور سوریه و لبنان بوده و یا مسئول یکی از واحدهای تهاجمی 
نیروی قدس است و یا آنکه در بخش لجستیکی که مقر آن در 
خاک سوریه است در قالب کمک به تولید موشک های دقیق 
فعالیت می کرده است. اینتل تایمز در ادامه آورده است فرد ترور 
شده در تهران احتمالاً در فعالیت های پهپادی مشارکت داشته 
است)!(، همچنین احتمالاً عضو واحد ۸۴0، یگان اصلی فعال در 
سوریه بوده است. کانال ۱۲ رژیم صهیونیستی نیز در پوشش 

متناقض خود با دیگر رسانه های عبری مدعی شد سرهنگی که در 
تهران ترور شد مسئول طراحی حملات تروریستی بود! سرتیپ 
کوپر فایسر رئیس سابق سرویس اطلاعات ارتش اشغالگر هم در 
گفت وگو با اسرائیل هیوم گفت: خدایی به شکل غیررسمی در 
برنامه هسته ای تهران دخالت داشت)!( اما به رغم آن تا مدت 

کوتاهی قبل در سوریه حضور داشت. 
 واکنش ها به ترور

رئیس شورای امنیت کشور درباره ترور روز گذشته در تهران 
که به شهادت حسن صیاد خدایی منجر شد، اظهار کرد: با 
همکاری و هماهنگی نهادهای نظامی و امنیتی کمیته ای تشکیل 
شده و موضوع در دست بررسی است. احمد وحیدی، شهید 
صیاد خدایی را نیروی انقلابی و متدین توصیف کرد و با تسلیت 
به خانواده ایشان و همرزمانش، گفت: با اتمام تحقیقات، نتایج 
آن اطلاع رسانی خواهد شد. همچنین سخنگوی نیروهای مسلح 
اظهار داشت: ترور روز گذشته در تهران نشان می دهد ادعایی که 
آمریکایی ها و متحدان آنها در خصوص حقوق بشر دارند، کذب 
است؛ ابعاد این ترور در دست بررسی است و نیرو های امنیتی 
کشور این موضوع را دنبال می کنند؛ نتیجه بررسی ها هم متعاقباً 
اعلام خواهد شد. سردار شکارچی همچنین در خصوص حمله 
موشکی ایران به مقر رژیم صهیونیستی در اربیل عراق و بیانیه 
سپاه مبنی بر پاسخ شدید ایران به اقدامات اسرائیل گفت: رژیم 
صهیونیستی این را تجربه کرده که هرگاه مواجهه مستقیم با ما 
داشته باشد، بدون اینکه چیزی را پنهان کنیم، خیلی شفاف 
اعلام می کنیم. سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگو 
و مسئول روابط عمومی کل سپاه در واکنش به جنایت تروریستی 
عصر روز یکشنبه عوامل استکبار و صهیونیسم جهانی، ضمن 
تبریک و تسلیت شهادت سردار رشید اسلام صیاد خدایی به 
محضر رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی، خانواده معظم و آحاد 
همرزمان شهید عزیز در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و جبهه 
دفاع از حرم اهل بیت)ع( گفت: این شهید گرانقدر عمر خود 
را در مجاهدت برای حضور در صحنه های نیاز کشور و نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران و صیانت از استقلال و امنیت 
ملت و میهن عزیزمان سپری کرد و سرانجام در اوج مظلومیت 
هدف کینه اجیر شدگان سرویس های اطلاعاتی نظام سلطه 
و صهیونیسم جهانی قرار گرفت. وی افزود: اراذل و اوباش و 
تفاله های گروه های تروریستی وابسته به استکبار و صهیونیسم 

جهانی به سزای عمل جنایتکارانه خود خواهند رسید. 

آرمان ملی : حذف ارز ۴۲00 تومانی شاید 
در نگاه نخست موضوع اقتصادی باشد اما در 
واقعیت مرتبط با تمام حوزه ها به ویژه حوزه 
سیاسی است. منتقدان این تصمیم معتقد بودند 
که پس از اجرای حذف ارز ۴۲00 تومانی جامعه 
با تورم بالایی مواجه خواهد شد. برخی دیگر 
به صورت کارشناسی به موضوع حذف یارانه 
۴۲00 ورود می کنند مانند مصطفی هاشمی طبا 
فعال سیاسی اصلاح طلب که می گوید: »اگر 
قصد آزادسازی است با این سیستم اقتصادی 
نمی توان آن را انجام داد. نمی شود که آزادسازی 
قیمت انجام داد و از آن طرف کنترل بر قیمت ها 
داشت. آزادسازی قیمت ها نیاز به یک رقابت 
آزاد در کشور دارد و رقابت آزاد نیاز به آزاد بودن 
واردات و صادرات و تعادل بین آنها دارد. وقتی 
هر دوره یک سیاست را پیش گرفته می شود، 
نمی توان واردات و صادرات و تولیدات با کیفیت 
داشت. مگر اینکه بخواهیم مقطعی عمل کنیم.« 
وی نتیجه گرفت: »تورم در راه است. کمبودهای 
بسیاری در کشور وجود دارد و اگر حتی ۵ درصد 
کمبود کالا در بازار مشاهده شود، قیمت کالا 
حداقل ۵0 درصد بالا می رود. ما مجبوریم در 
داخل کشور سیاست های کنترلی همراه با 
سیاست های انقلابی را به کار ببریم.« برخی 
دیگر که اغلب آنها از اصولگرایان هستند، از این 
طرح حمایت می کنند. اما افرادی مانند علی 
مطهری به صورت کارشناسی شده به بررسی 
اهداف طرح حذف ۴۲00 تومانی پرداخته و 
از دولت رئیسی حمایت می کند. نایب رئیس 

مجلس دهم در گفت وگو با خبرنگار برنا، در 
رابطه با ارز  ترجیحی و فایده  حذف آن گفت: 
احساس می کنم بهتر بود که این طرح در شرایط 
ثبات اقتصاد کشور انجام می شد. لذا به طور 
طبیعی باید بعد از رفع تحریم ها آغاز می شد. 
شاید چون افق روشنی برای توافق و احیای 
برجام وجود نداشته است، مجلس و دولت این 
کار را به عنوان یک اصلاح ضروری اقتصادی 
آغاز کردند. البته دلایل دیگری هم وجود داشته 
که دولت مجبور شده در وضعیتی که ثبات 
اقتصادی نداریم کار را شروع کند. وی در رابطه 
با دلایل اجرای طرح اظهار داشت: یکی از 
دلایل اینکه مجلس در قانون بودجه ۱۴0۱، 
ارز ۴۲00 تومانی برای خرید کالاهای اساسی 
در نظر نگرفته است. لذا دولت چنین ارزی در 
اختیار نداشته و مجبور بوده ارز را تک نرخی 
کرده و طرح را شروع کند. دلیل دیگر اینکه 
قیمت های جهانی مواد غذایی مثل گندم و آرد 
و روغن در اثر تجاوز روسیه به اوکراین افزایش 
قابل توجهی داشته که به کشور ما هم سرایت 
کرده است. همچنین قاچاق این مواد غذایی که 
در کشور ما خیلی ارزان بود، افزایش چشمگیری 
داشت. شاید کسری بودجه دولت هم در اجرای 
طرح موثر بوده است. نایب رئیس سابق مجلس 
افزود: البته فشاری که بر مردم وارد شده قابل 
انکار نیست. چرا که افزایش شدید قیمت چند 
کالای اساسی منحصر به این کالاها نخواهد بود 
و در سایر کالاها و خدمات اثر می گذارد. این 
روزها دیده می شود که یک افزایش قیمتی در 

همه کالاها و خدمات رخ داده است. اما چون این 
اصلاح ضروری بوده، باید این کار به سرانجام 
برسد. اصل کار درست است گرچه زمان آن 
مناسب نبود. البته با توجه به دلایلی که عرض 
کردم »دولت مجبور به اجرای این طرح بوده 

است.« 
 افزایش قیمت  کالاهای اساسی در 

کشورهای همسایه 
مطهری در رابطه با افزایش قیمت  کالاهای 
اساسی در کشورهای همسایه بعد از حذف ارز 
ترجیحی در ایران خاطرنشان کرد: یکی از دلایل 
افزایش قیمت اخیر مواد غذایی در کشورهای 
همسایه، کاهش قابل توجه قاچاق این کالاها از 
ایران بوده است. دلیل دیگر آن جنگ روسیه 
و اوکراین است که باعث شده قیمت غلات و 
مواد غذایی در کل دنیا افزایش پیدا کند و قطعا 
در کشورهای همسایه ما هم مؤثر بوده است. 
مسئله قاچاق کالا مسئله مهمی است. زمانی که 
روغن در اینجا کیلویی مثلا ۱۳ هزار تومان و در 
کشور همسایه کیلویی ۴00 هزار تومان است، 
طبیعی است که قاچاق افزایش پیدا می کند. لذا 
یکی از آثار اجرای این طرح این است که جلوی 
قاچاق تا حد زیادی گرفته می شود. به هرحال 
همه باید کمک کنیم که این طرح به سرانجام 

برسد، چرا که آثار مثبت آن روشن است. 
 انتقادها به دولت وارد نیست

نماینده سابق مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی درباره هجمه ها علیه دولت در ارتباط 
با اجرای این طرح نیز عنوان کرد: زمانی که 

مجلس در قانون بودجه ۱۴0۱ هیچ ارز ترجیحی 
در نظر نگرفته است، دولت نمی تواند مستقلا 
ارز ترجیحی اختصاص بدهد. البته بهتر بود که 
مجلس این کار را به بعد از رفع تحریم ها موکول 
می کرد، اما در شرایط موجود،  دولت برای تهیه 
کالاهای اساسی مردم مجبور بوده که این راه را 
آغاز کند. انتقادها به دولت چندان وارد نیست و 
اگر انتقادی باشد به خاطر این است که افزایش 
قیمت ها یک مقدار ناگهانی انجام شد. شاید بهتر 
بود قبلش با مردم صحبت می شد و یارانه ها قبلا 
واریز و سپس طرح آغاز می شد. وی  خاطرنشان 
کرد: اشکالات جزئی وجود داشته است، اما 
اصل کار یک اصلاح ضروری اقتصادی است. 
»همه باید کمک کنیم تا آثار مثبت آن نمایان 
شود.« قطعا از رانت و فساد و قاچاق کالا تا حد 
مطلوبی جلوگیری خواهد شد. توزیع یارانه این 
کالاها عادلانه تر خواهد بود. البته بهتر است که 
قانون مجلس مبنی بر کالابرگ الکترونیکی 
هرچه زودتر اجرا شود، تا توزیع یارانه به شکل 
بهتری صورت بگیرد. مطهری در پایان با اشاره 
به فسادزا بودن دو نرخی بودن ارز اظهار داشت: 
زیان ارز ترجیحی این بود که سودش به جیب 
دلالان سرازیر می شد و کالاهای خریداری 
شده با این ارز به قیمت متناسب با آن به دست 
مردم نمی رسید. ارز ترجیحی برای مدتی در 
دوره فشار سنگین تحریمی ترامپ، که واقعا 
وحشتناک بود، لازم بوده است. اما ادامه آن به 
صلاح کشور نبوده و معمولا ارز دو نرخی موجب 
فساد و رانت است. پس باید به سمت ارز تک 
نرخی رفت. لذا معتقدم باید این کار صورت 
می گرفت و دولت هم شجاعت به خرج داد که 
وارد اجرای این طرح شد. اکنون همه وظیفه 
داریم که کمک کنیم تا ان شاءا... آثار خوب این 

طرح نمایان شود. 

اصلاحات همیشگی است و هیچ گاه پایانی ندارد. فعال سیاسی 
اصلاح طلب درباره این که امروز بعد از گذشت ۲۵ سال از دولت 
اصلاحات به عنوان یک دولت موفق بعد از انقلاب در عرصه های 
فرهنگی، اقتصادی و سیاسی یاد می شود آیا امکان تکرار این شرایط 
وجود دارد، گفت: ابتدا به همه کسانی که در برهه زمانی دوره 
اصلاحات توانستند درک مناسبی از جایگاه خودشان در نزدیکی 
جامعه ایران داشته باشند تبریک می گویم؛ چراکه آن زمان بود که ما 
متوجه شدیم نقش مردم چقدر می تواند در تعیین سرنوشت جامعه 
و کشور موثر باشد.  اشرف بروجردی یادآور شد: اگر میزان کسانی 
که رأی دادند را در ابعاد مختلف بررسی کنیم؛ نشان دهنده بی سابقه 
بودن حضور و گرایش مردم در پای صندوق های رأی خواهد بود که 
این امر در آن برهه زمانی تبدیل به نقطه قوتی در کشور شد. وی 
گفت: امیدواریم این دولت بتواند نگاهی به گذشته و دوره اصلاحات 

داشته باشد تا بتواند از آن تجربه آفریده شده بهره ببرد.

 

 استفاده از تجارب 
دولت اصلاحات 

تحزب در ساختار سیاسی 
تعریف درستی ندارد

  

 دلمان 
خون شده بود 

سازمان تعزیرات معمولا در سکوت به انجام وظایفش مشغول 
است اما روز گذشته رئیس این نهاد به موضوعات جالبی اشاره 
کرد. احمد اصانلو گفت:  دلمان از مسائلی که در سازمان وجود 
دارد خون شده است گفت: سازمان تعزیرات حکومتی سازمانی 
است که با هدف تنظیم گری بازار تاسیس شده است و زمانی هم 
که تاسیس شده به این هدف دست پیدا می کند اما بعدها آن را به 
شدت ضعیف می کنند. فلسفه تاسیس سازمان، ضمانت اجرای 
تصمیماتی بوده که دولت برای تنظیم گری در بازار می گیرد. الان 
فقط اسم تعزیرات خیلی از کارها را پیش می برد و حتی دوستانی 
که وظیفه نظارت بر بازار را دارند نمی گویند از وزارت صمت 
آمده ایم بلکه می گویند از سازمان تعزیرات آمده ایم. وی گفت: نه 
چیزی که باعث خون دل ما شد این بود که به لحاظ امکانات مورد 
بی توجهی قرار گرفتیم و صرفا یک حقوقی به ما دادند و میانگین 
حقوق کارکنان ما در سازمان تعزیرات حکومتی ۴-۵ تومان است.

تحزب هنوز در جامعه سیاسی ما جا نیفتاده است و تنها نام آن عنوان 
می شود. دیروز یک فعال سیاسی گفت: تحزب در ساختار سیاسی 
تعریف درستی ندارد. مجلس، دولت و نهادهای تصمیم گیر ما با الگوی 
حزبی ساخته نمی شوند. در جوامع توسعه یافته احزاب منشا تاثیرگذاری 
هستند. سعید شریعتی توضیح داد: یعنی نهادهای واسط سیاست ورزی 
و کادرسازی و اداره جامعه، احزاب هستند و قدرت بین احزاب سیاسی 
توزیع می شود و رقابت های سیاسی شکل می گیرد. احزاب مسئولیت 
می پذیرند و در برابر آن مسئولیت پاسخگو هستند به بدنه رای و نظام 
سیاسی  حاکم. در این کشورها ساختار سیاسی مبتنی بر احزاب است. 
یعنی وقتی پارلمان تشکیل می شود کرسی های پارلمان بین احزاب 
توزیع می شود و نمایندگان مجلس اولا نماینده احزابند و  احزاب هستند 
که در برابر پایگاه رای خود پاسخگو هستند و اگر تصمیم غلطی بگیرند 
در دور بعد آرای شان ریزش می کند و سهم شان از قدرت کم می شود در 

نتیجه  مجبورند خودشان را اصلاح کنند.

حمایت علی مطهری از دولت رئیسی!

حذف ارز ترجیحی شجاعانه بود

حسن  دانایی فر در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 سفر رئیس جمهوری به عمان 

نتایج مثبتی خواهد داشت
 آمریکا نمی تواند مانع عادی سازی روابط 

 ایران و عربستان شود
 بن سلمان به مانع تراشی های ترامپ اعتراف کرده بود

آرمان ملی-  علیرضا پورحسین: 
روابط ایران و پادشاهی عمان که مبتنی 
بر اصول حسن همجواری و اشتراکات 
تاریخی، فرهنگی و مناسبات همسایگی 
است، در حوزه های مختلف خوب و حتی بعضا ممتاز است. 
چنان که تهران و مسقط در حوزه همسایگی در منطقه 
خلیج فارس بنا بر اذعان مقامات دو کشور، هیچ مسئله 
و مشکلی در مناسبات فیمابین ندارند و پایه همکاری ها 
بین ایران و عمان بر اساس اعتماد و اطمینان متقابل است. 
اعتماد و اطمینانی که به نظر می رسد ریشه تاریخی در 
دهه های گذشته دارد. از مناسبات در دوران میانه تا همین 
تاریخ معاصر که همواره یا ایران به کمک عمان شتافته و 
یا این کشور در عرصه های سیاسی برای ایران تلاش های 
دیپلماتیکی انجام داده است تا به عنوان کشور معتمد ایران 
شناخته شود. روابطی که مشخصا می تواند الگویی برای 
توسعه روابط با سایر کشورهای عربی و منطقه نیز باشد. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با 
حسن دانایی فر، سفیر پیشین ایران در عراق داشته است که 

در ادامه می خوانید: 
 ارزیابی ها از سفر رئیس جمهوری به عمان 
چیست و با توجه به شرایط فعلی منطقه خاورمیانه 

چه نتایجی درپی خواهد داشت؟
در ماه های اخیر اتفاقات خوبی در حوزه همکاری با 
همسایگان صورت گرفته است که این امر می تواند موجب 
توسعه امنیت و اقتصاد جمعی شود. ثبات و آرامش منطقه 
مشخصا در گرو همین همکاری هاست که امروز یک نمونه 
آن در سفر رئیس جمهوری به عمان مشخص شده است. 
رفت و آمدها در سطح سران، مذاکرات ایران و عربستان 
و آتش بس در نقاطی که در سال های گذشته جنگ 
گسترده ای در آن رخ داده است، از جمله نشانه های آغاز 
ثبات در منطقه است. مهم ترین نکته در این حوزه این 
است که این فرآیند منطقه ای نباید درگیر حاشیه های 
فرامنطقه ای شود. امروز در منطقه اراده ای به وجود آمده 
است تا با ایران همکاری صورت گیرد و تنش ها کاهش یابد 
و این اراده نباید تحت تاثیر بازیگران فرامنطقه ای قرار گیرد. 
سفر رئیس جمهوری ایران به عمان در همین راستا بوده و 

می تواند نتایج بسیار مثبتی درپی داشته باشد. 
 آیا ممکن است در روند تنش زدایی در منطقه 
خلل هایی ایجاد شود و این مانع زایی از سوی چه 

طرف هایی صورت می گیرد؟
اتفاقی که روز یکشنبه در تهران رخ داد و یک نیروی 
نظامی ایران در آن حادثه تروریستی به شهادت رسید 
نمونه ای از کارشکنی هایی است که رژیم اشغالگر قدس در 
منطقه در دستور کار قرار داده است تا روند ایجاد صلح در 
خاورمیانه را مختل کند. با این وجود اسرائیل نمی تواند با 
این تحرکات مانعی در مسیر اراده ملت های خاورمیانه ایجاد 
کند. مشخصا زمانی که اسرائیلی ها به تمام سفارتخانه های 
خود در جهان آماده باش می دهند، نشان می دهد که آن ها 
پشت این کارشکنی ها و اقدامات تروریستی هستند. با این 
وجود بعید به نظر می رسد که سران سایر کشورها به چنین 
اقداماتی توجه کنند و روند صلح در منطقه خاورمیانه تداوم 
پیدا خواهد کرد. باید توجه داشت که مولفه های اثرگذار بر 
تحولات خاورمیانه تغییر کرده است. معادلات به خصوص 
پس از وقوع جنگ اوکراین در جهان تغییر کرده است و 
دیگر کارشکنی های گذشته نمی تواند کشورها را مجبور 
به اقدامی دیگر کند. از سوی دیگر سفر بایدن به منطقه 
جنوب شرقی آسیا، نشان می دهد که اولویت های کشوری 
همچون آمریکا نیز تغییر کرده است. توجه آمریکا به خاور 
دور و در اولویت قرار گرفتن این منطقه سبب شده است تا 
آن ها نیز تغییراتی در سیاست های خود ایجاد کنند. اینکه 
از داخل آمریکا اعلام می شود که دیگر قدرت گذشته را 
ندارند، حاکی از این است که آمریکا نمی تواند دیگر امنیت 
کشورهای عربی و منطقه خاورمیانه را تامین کند و به همین 
علت است که کشورهای عربی به دنبال راه های دیگری برای 
تامین امنیت خود هستند. این یک فرصت ایده آل برای 
ایران و کشورهای منطقه است تا با هم افزایی، کنترل امنیت 
منطقه را به صورت جمعی در اختیار گیرند و خودشان برای 
آینده منطقه تصمیم گیری کنند. این همان مسیری است 
که از ابتدا نیز باید در دستور کار قرار می گرفت و امروز نیز 
می تواند مسیری برای خاورمیانه باشد تا از بحران عبور کند. 
 در چنین شرایطی پس به چه علت مقامات 
عربستان به صورت پرتعداد با مقامات غربی و 

آمریکایی دیدار و رایزنی می کنند؟
نباید فراموش کرد که دو کشوری همچون آمریکا و 
عربستان فارغ از اختلاف هایی که امروز میان آن ها به وجود 
آمده است، تفاهمات و سندهای همکاری در زمینه های 
مختلف از جمله دفاعی و امنیتی دارند. زمانی که وزیر 
دفاع دو طرف دیدار می کنند، مشخصا در خصوص مسائل 
نظامی بیشتر گفت وگو می شود. در دو ماه گذشته حجم 
اختلافات و ناملایمتی میان عربستان و آمریکا بیشتر شده 
است و مشخصا دیدار صورت می گیرد تا زاویه اختلافشان 
بیشتر نشود. دیدارهای اخیر عربستان و آمریکا برای عادی 
سازی روابط و رفع این اختلافات صورت گرفته است. روابط 
عربستان و آمریکا دیگر همچون گذشته نخواهد بود و با اما 
و اگرهایی مواجه خواهد شد. عربستان دیگر برای امورات 
سیاست خارجی خود از آمریکا مجوز نخواهد گرفت. در 
دوران ترامپ چنین مساله ای مطرح بود و حتی یکی از 
سران کشورهای عربی نقل قول کرده بود که عربستان 
به خاطر آمریکا با ایران وارد رابطه نمی شود و ترامپ و پمپئو 
به عربستان فشار وارد می کنند تا روابط خود را با ایران عادی 
سازی نکند. مشخصا آن دوران گذشته است و عربستان 
می تواند در این خصوص مستقلا تصمیم گیری کند. امروز 
تصمیم عربستان در رابطه با عادی سازی روابط با ایران به 
فشار آمریکا برتری دارد و در همین راستا عربستان مسیر 

خود را طی خواهد کرد. 

صهیونیست ها و استکبار جهانی پشت پرده ترور مدافع حرم 
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